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ÚVODNÍ SLOVO

Dovolte, abych se úvodem tohoto časopisu s Vámi podělil o radost, kteroumám z početného
zapojení nových mladých lidí do vedení oddílů i střediska. V posledním roce došlo u všech
dětských oddílů ke generační výměně a do vedení oddílů nastoupili mladí cca 20-ti letí vedoucí,
plní aktivity a zápalu pro skautské ideály a práci pro druhé. Stejně tak se výrazně rozšířil
a omladil i střediskový tým, který zajišťuje právní, technické, ekonomické a další činnosti,
vyplývající z postavení střediska jako právního subjektu. Zejména s ohledem na trvalý růst
členské základny,množství akcí, různých aktivit i administrativní agendy, roste imnožství práce,
která je potřeba ve středisku zastat.

Pavel Kulhánek – vedoucí střediska

¬
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Základní údaje

Junák – český skaut, středisko Axinit Brno, z. s.
zapsaný ve spolkovém rejstříku uMěstského soudu v Praze, odd. L, vložka 38564 z 1. 1. 2014
lze nás dohledat na portálu www.justice.cz

Se sídlem: Kroftova 14, 616 00 Brno
Korespondenční adresa: Dobrovského 412, 664 01 Bílovice nad Svitavou
IČ: 605 57 125
Bankovní spojení: č.ú. 4 010 038 908 / 2010, FIO a.s. - ZMĚNA
WWW stránky: http: //axinit.skauting.cz
E-mail: pavel.kulhanek@atlas.cz

Personální obsazení střediska:
Vedoucí střediska: Pavel Kulhánek
Zástupce vedoucího střediska: Václav Chvíla

Předseda revizní komise: Martin Slováček
Člen revizní komise: Dana Šrůtková
Člen revizní komise: Pavel Hodek

Jmenovaní zpravodajové vedoucím střediska:
Hospodář Václav Sychra
Organizační zpravodaj Václav Chvíla
Výchovný zpravodaj Martin Novák
Zdravotní zpravodaj Vít Kulhánek
Zpravodaj pro dotace a granty Ondřej Sychra
Zpravodaj pro střediskový časopis Jarmila Vlachová
Zpravodaj proWEB a IT Adam Křivka
Správci srubu Brzkov Štěpán Kubín a Dominik Vojta
Správce srubu Rybník Jakub Kulhánek

Vedení jednotlivých dětských oddílů:
Vedoucí 1. dívčího oddílu Brno: Veronika Mikulíková
Vedoucí 88. chlapec. oddílu Brno: Dominik Vojta
Vedoucí 89. chlapec. oddílu Brno: Daniel Navrátil
Vedoucí 1. dívčího odd. Bílovice: Marie Laura Novotná
Vedoucí 1. chlapec. odd. Bílovice: Jakub Kulhánek
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HOSPODAŘENÍ 2018

Výdaje Příjmy
Investice 0 tis. Kč Příspěvky 71 tis. Kč
Inventář (DHIM) 199 tis. Kč Dary 32 tis. Kč
Opravy a údržba 141 tis. Kč Dotace–ČR+kraj 371 tis. Kč
Provozní výdaje 256 tis. Kč Dotace – obce 154 tis. Kč
Hlavní činnost 254 tis. Kč Příjem z akcí 376 tis. Kč
Ostatní výdaje spl.FNJ 72 tis. Kč Ostatní příjmy 8 tis. Kč
Celkem výdaje 922 tis. Kč Celkem příjmy 1,012 tis. Kč

Rozdíl – ztráta: + 90 tis. Kč

Aktiva k 31. 12. min.roku k 31. 12 běž.roku
Nemovitosti + HIM 1,318 tis. Kč 1,318 tis. Kč
Běžné účty 160 tis. Kč 249 tis. Kč
Pokladna 10 tis. Kč 11 tis. Kč
Celkem – součty 1,488 tis. Kč 1,578 tis. Kč

Pasiva k 31.12.min.roku k 31. 12 běž.roku
Vlastní jmění 1,416 tis. Kč 1.578 tis. Kč
Půjčky 72 tis. Kč 0 tis. Kč
Jiné závazky 0 tis. Kč 0 tis. Kč
Celkem – součty 1,488 tis. Kč 1.578 tis. Kč

Komentář k údajům:
V závěru roku 2018 byla z důvodu prosby vedení Fondu nemovitostí Junáka (FNJ) splacena

poskytnutá půjčka z Fondu nemovitosti JunákaFNJ na zakoupení pozemku – tábořiště Rybník.
V příjmech je zahrnuta ve výši 44.467 Kč dotace z MŠMT vztahující se k roku 2017, která na

účet střediska byla připsána až 4. 1. 2018.
V dotacích jsou uvedeny mimořádné dotace na generální opravu a vybavení soc. zázemí

klubovny u sv. Augustina v Brně ve výši 90.000 Kč od MŠMT a 46.000 Kč od města Brna.
Členské příspěvky vybrané od členů byly ve výši 149.200 Kč a z této částky bylo 78.522 Kč

odvedeno na vyšší organizační složky a částka, která zůstává středisku, činí 70.678 Kč

Přehled o majetku a závazcích a přehled o příjmech a výdajích za jednotlivé roky (i roky
minulé) je pravidelně zveřejňován na portále www.justice.cz u našeho spolku.
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STATISTIKA A ZÁZEMÍ

Registrace k 31. 1. přísl. roku 2014 2015 2016 2017 2018 2019

Celkový počet členů 131 145 153 159 170 183

z toho děti a mládež do 18 let 98 114 121 127 137 143
z toho junioři ve věku 19–26 let 13 13 12 14 14 17

Klubovny:
Údolní 24, Brno (vlastní nemovitost) klubovny 1.dívčího oddílu a 89.chlap.oddílu Brno
Nám. Míru 7 – fara, Brno (pronájem) klubovna 88. chlapeckého oddílu Brno
Tyršova 413, fara, Bílovice (pronájem) klubovna 1.dívčího a chlap. oddílů Bílovice n/Sv.

Tábořiště:
Louka se základnou Brzkov (vlastní nemovitost) pořádání letních táborů i víkendových akcí
Louka Žižkovo Pole (dlouhodobý pronájem) pořádání letních táborů s tee-pee stany
Louka se základnou Rybník (vlastní nemovitost) pořádání letních táborů i víkendových akcí
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Co jsme v letošním
roce vybudovali

Rád bych Vás i letos seznámil s tím, co se nám letos povedlo a na čem ještě pracujeme.
V letošním roce – 2019, jsme provedli terénní úpravy – zářez, vyrovnání plochy pro novou
jídelnu na našem tábořišti na Rybníku a její povrch zpevnili štěrkem a pískem a následně
uhutnili, a tak získali pevnou nerozbahňující se plochu. Současně jsme zakoupili skládací
kovovou konstrukcí (6 x 10m) pro velkou plachtu pro jídelnu a ušití plachty zadali u firmy Svitap
z materiálu, ze kterého se šijí stany Týpítýpí. Bohužel se vše ještě nestihlo letos, proto byla
konstrukce provizorně zastřešena modrou stavební plachou, ale příští rok, již bude jídelna
v plné parádě.

Dále jsme pořídili pro naše tábořiště na Žižkově Poli nové 6metrové týpko i se
sadou tyčí a několika náhradními, a tím rozšířili kapacitu tábořiště,
aby plně dostačovala zejména 1. dívčímu oddílu z Bílovic.

V letošním roce jsme po složitém jednání s dalšími
spolumajiteli objektu, získali do dlouhodobého nájmu kousek ze
společné chodby u naší klubovny v domě na Údolní 24, Brno.
Bohužel se nám nepodařilo tento prostou prostor (cca 7 m2)
odkoupit. Tento prostor nyní stavebně oddělujeme od společných
prostor – chodby, a připojujeme k naší
jednotce. Provádíme rozšíření
a opravy rozvodů elektro a ZTI,
doplnění podlah, zdění příček,
opravy omítek, dlažeb a obkladů
a další stavební práce. Cílem našeho

snažení je vytvoření z pronajaté chodby
nový vstupní prostor s velkými úložnými regály na stany
a další táborové vybavení. V prostoru původní vstupní
předsíňky budujeme malou čajovou kuchyňku s kuchyňskou
linkou, dřezem a dalším vybavením. Všechny tyto práce
plánujeme ukončit do konce tohoto kalendářního roku. Tímto

dílem navazujeme na sérii
stavebních investic a oprav, uskutečněné v minulých letech.

Tyto naše počiny jsou náročné jak po stránce finanční, tak
i pracovní. Díla se daří realizovat díky veliké pomoci mnohých
z vás i finanční podpořemnoha institucí i osob a za tuto pomoc
všem děkujeme.
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Na tábořišti Brzkov plánujeme realizaci vrtané studny osazené ruční pumpou, včetně
vyřízení nezbytné agendy, spočívající ve vypracování projektů, vyřízení povolení a dalších
náležitostech spojených s celým legislativním procesem. Bohužel vydatnost studánky
každoročně klesá a letos se přidala i snížená kvalita vody. Nehledě na skutečnost, že nad
studánkou je velké množství lesů pokáceno a navíc tu též postupuje i kůrovec, takže uvažovat
o zlepšením vydatnosti by bylo bláhové.

Současně plánujeme i zahájit opravy a náhradu za staré podsady, které jsou už v některých
případech na hraně životnosti a některé pamatují ještě tábory na Matějovci u Dačic.
(Pozn. autora: zde jsme tábořili v letech 1983–1992.)

Další plány nechávám na nové a omlazené vedení střediska, které jistě přijde s mnoha
zajímavými náměty, co by bylo vhodné pro lepší a kvalitnější činnost našich oddílů provést.

Pavel Kulhánek

Co PLÁNUJEME
V BUDOUCNU
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Volby 2019

Dnešním večerem v klubovně nastane slavnostnější chvíle než kdykoliv obvykle. Místo
pravidelné skautské schůzky se k 19. hodině začíná scházet skupinka starších skautských
vedoucích převážně v kroji. Nachází se mezi nimi mladší i zasloužilejší ročníky. Sedí v místnosti
kolem velkého stolu a v hluku osobních rozhovorů panuje uvolněná atmosféra. Z celkového
počtu je zde 16 tzv. činovníků. Činovník, nebo lze užít i přechýleného činovnice, je člen střediska,
který vykonává dlouhodobou funkci a je do své role jmenován nebo volen. Tato parta dospělých
lidí, kteří svoji funkci vykonávají dobrovolně a bez nároku na odměnu, právě zastává ve středisku
důležité činovnické posty. Může to být např.: vedoucí oddílu, jeho zástupce, správce nemovitého
majetku, hospodář či člen revizní komise. Jednou za tři roky se všichni tito činovníci musí sejít
na tzv. střediskovém sněmu, jehož náplní je volba některých volených pozic. A tak tomu je právě
i dnes.

Vedoucí střediska Pavel Kulhánek (Pafka) slavnostně zahájil volební sněm. Po místnosti
koluje prezenční listina činovníků, kteří budou moci volit. Místnost vyplňuje pohodový smích
děvčat z Bílovic, naproti hučí vážnější rozhovor old skautů a do toho všeho rytmicky proniká
cinkání skleniček dobrého moštu. Po řádném ověření usnášeníschopného počtu členů sněmu
se ujímá slova Václav Chvíla (Vašek), organizační zpravodaj. V prvé řadě se schvaluje program
sněmu, u kterého se nikdo nevyslovil proti, a následně přebírá slovo kandidátní komise ve
složení Jarmila Vlachová (Jarka) a Martin Novák (Děda). Některé volené pozice zejí prázdnotou,
a tak znovu místnost zašumí šepotem. Kdo by se odhodlal věnovat čas i elán nové funkci?
Zbývají ještě volná místa na pozice delegátů vyšších sněmů, tj. vyšších organizačních jednotek.
Těmi jsou okresy, kraje a nejvyšší – Valný sněm Junáka. Po velmi krátké pauze se nahlásí
dostatečný počet kandidátů i jejich náhradníků. První z náročnějších částí je za námi.

Následuje hledání dobrovolníků do volební komise, která může být složena i z hostů. Ta má
za úkol dělat dohled nad demokratickým průběhem voleb, spočítat lístky a vyhlásit výsledky.
Volební komise je v plném počtu a nic nebrání samotným volbám. Komise společně se všemi
účastníky upravují volební lístky tak, aby odpovídaly všem pilným návrhům. Po menším
kotrmelci – záměně hlasovacích tabulek – se podaří správně nachystat volební lístky, které
vzápětí padají do volební urny.

Následuje krátká rozprava nad uplynulým tříletým obdobím a tu následují vize
do budoucna. Ve velice krátkém čase přichází volební komise s výsledky, se kterými se můžete
seznámit zde:

Vedoucí a zástupce střediska
• Pavel Kulhánek (Pafka) a Václav Chvíla

Revizní komise
• Martin Slováček (Felix) – předseda
• Dana Šrůtková (Vabaša)
• Pavel Hodek (Čabajka)
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Delegáti pro vyšší org. jednotky (VOJ)
• okres
◦ Kulhánek Pavel (Pafka) – z titulu funkce vedoucího střediska
◦ Sychra Václav (Vasan)
◦ Chvíla Václav
◦ Slováček Martin (Felix) – 1. náhradník
◦ Frömmel Jan (Chyťa) – 2. náhradník

• kraj
◦ Sychra Václav (Vasan)
◦ Chvíla Václav
◦ Sychra Ondřej (Osan) – 1. náhradník
◦ Frömmel Jan (Chyťa) – 2. náhradník

• Valný sněm
◦ Chvíla Václav
◦ Frömmel Jan (Chyťa) – nezvolen

Posledním bodem každého sněmu je schválení výsledků, které proběhlo jednomyslně.
Po závěrečné řeči a poděkování znovuzvoleného Pavla Kulhánka jako vedoucího střediska
proběhlo jmenování některých členů do funkcí různých zpravodajů (přesný seznam naleznete
v sekci „Základní údaje o nás“).

Celkové výsledky sněmu stvrzuje předseda okresu, do kterého středisko spadá, a poté jsou
všechny údaje zapsány do spolkového rejstříku uMěstského soudu v Praze. Volební sněmymusí
dodržovat zákony České republiky i stanovy spolku Junák – český skaut, z. s. Důvodem těchto
zdánlivě složitých procesů voleb je zajištění demokratičnosti a transparentnosti voleb a kvality
vedení jednotlivých středisek.

Volební sněmy však nejsou jen striktním dodržováním stanov a organizačního řádu spolku,
ale především to je slavnostní událost, která vede k obměně a přirozenému rozvoji naší
organizace. Jednou zmyšlenek skautské výchovy v Junáku je předávat a přijímat zodpovědnost.
Ačkoliv je již vysoká zodpovědnost mezi činovníky přirozeně očekávána, i tak nabízí skauting
růst v mnoha oblastech, např.: po stránce manažerské, personální, hospodářské či nabytí
dalších jiných zkušeností.

Závěrem si společně přejme, aby se po následující volební období našemu středisku dařilo
nejméně tak dobře jako doposud a všichni činovníci i přes zátěž, jakou jejich funkce přináší,
dokázali společnými silami vše překonat, a připravit tak pro své rádce, rádkyně, skauty, skautky
i pro ty nejmenší kvalitní zázemí a prostor pro osobní rozvoj.

Volby 2019
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Bílovický oddíl uspořádal sbírku pro farnost Rybník u České Třebové. Jedná se o malou
farnost, která čítá 20-–30 lidilidí. Obec Rybník leží na území bývalých Sudet a naše středisko
zakoupilo v nedalekých lesích louku, na které následně zbudovalo srub, studnu a tábořiště.
Chlapecký bílovický oddíl zde již několik let pořádá letní stanové tábory a družiny našeho
střediska sem vyráží na víkendové výpravy na srub.

Společenství farníků je zde malé, nedělní mše bývají pouze 1 x za měsíc. Tamější lidé nás
vždy vlídně přijali, pomáhají nám a na poutní mši napečou koláčky i pro naše děti. Poutní mše
vychází na červenec v době konání našeho tábora. V letošním roce se v místním kostele, který je
zasvěcen „Rozeslání svatých apoštolů“, rozhodli restaurovat boční oltáře, ale celková cena asi
110 000 Kč je nad jejich možnosti.

Proto jsme se rozhodli, že pomůžeme se sháněnímfinancí a oslovili našeho pana faráře, otce
Pavla Lazárka, který vyhlásil v neděli 15. 9. v bílovickém kostele sbírku pro farnost Rybník. Dále
středisková rada odsouhlasila finanční dar a v neposlední řadě přispěli i mnozí z rodičů našich
dětí. Celkově se podařilo vybrat 25.000 Kč.

Slavnostní předání proběhne v neděli 10. 11. 2019 v kostele v Rybníku při mši, kdy dar
formálně předají skauti z bílovického oddílu. Všem dárcům velké díky.

Pořádali jsme sbírku
pro farnost rybník
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Život skautského oddílu je rychlý a dynamický. Každý rok dochází k nějakým změnám,
novinkám a také obměnám složení týmu vedoucích. Během posledního roku jsme ale byli
svědky výjimečné změny. Došlo totiž ve všech našich oddílech k obměně na pozici vedoucí
oddílu. Je to výjimečná shoda okolností a v našem středisku rarita, že se tak stalo ve všech našich
oddílech téměř současně. Každá takováto obměna je znamením toho, že si oddíly zvládnou
vychovávat své vedoucí, že mají širší a fungující týmy schopné oddíly vést a že mají touhu věci
měnit. To je bezesporu pozitivní. Přejeme všemnovým vedoucímmnoho sil, odhodlání a radostí
z této aktivity.

Zároveň je potřeba – a zvláště v takovéto situaci – vyzdvihnout práci i všech dalších
vedoucích, rádců a rádkyň i všech ostatních, kteří vedoucí oddílů podporují a pomáhají jim. Tito
všichni by měli být především nyní aktivní a vedoucím nápomocní. Celý program stojí na jejich
práci, na práci celého týmu a na jejich dobré kooperaci. Kéž se to ve všech našich oddílech dobře
daří!

V uplynulém roce se počet oddílů nezměnil, ale proměnilo se složení rádců a rádkyň, někteří
odešli, jiní naopak přišli. Mnozí se zúčastnili nějakého kurzu, čímž se zlepšili, posunuli se opět
o krok dál. Další rozšiřování, změny i vzdělávání jsou v plánu pro nový školní rok. Jsme tedy
zvědaví, jak se nám to vše podaří.

Letos se zdařilo uspořádat pro děti tradiční střediskovou hru po Brně – Brkolo, pro rádce
a vedoucí náročnější hru Drkolo, pro všechny věkové kategorie cyklistický závodO Zlaté šlapátko,
pro činovníky neformální předvánoční setkání. Novinkou byla tři setkání činovníků ve středisku,
kteří jsou ochotní pomáhat s činností a agendou střediska. Vznikl tak tým, který si mezi sebe
práci rozdělí a který společně promyslí vhodné změny ve středisku pro další volební období.
To v Junáku trvá po 3 roky. Vše by mělo směřovat k tomu, aby se zatížení celé agendy
rovnoměrněji rozdělilo mezi více lidí, aby na střediskových radách byl větší prostor pro sdílení
a řešení výchovných témat a aby bylo více lidí schopných pomáhat novým oddílovým vedoucím.

Martin Novák

Výchova ve středisku
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Skončilo léto a začal podzim a s ním i jubilejní desátý rok fungování našeho oddílu. Uplynulý
i letošní rok by se obecně daly shrnout do několika slov – všechno je jednou poprvé.

Jedním z nejdůležitějších milníků bylo předání oddílu při Zakončovacím ohni na táboře
Jarkou do rukou Letty. Od znovuzaložení oddílu se tak stalo poprvé. Kromě toho jsme se opět
o něco rozrostly a poporostly. Nejstarší Alky se staly rádkyněmi a založily jsme novou družinku
Čejek (starší světlušky od 3. do 5. třídy), takže náš oddíl se momentálně skládá ze 4 družin –
Sýkorek, Čejek, Poštolek a Alek – a zhruba 30 členek.

Letošní tábor se nesl v tématu Robina Hooda. Po skupinách
jsme pomáhaly chránit vesničany z okolí Nottinghamu před
hrůzovládou Šerifa a jeho rytířů a překazit spiknutí proti králi
Richardovi Lví srdce. Abychom to zvládly, podstoupily jsme
všestranný výcvik ve stopování, boji i plížení a přežití v přírodě.
Například jsme se poprvé pokoušely vařit v Setonově hrnci.
Zkušenost to byla opravdu zajímavá, a když opomeneme písek
občas skřípající mezi zuby díky posunutému víčku kotlíku, všechny
jsme se dobře najedly. Spolu s Alkami jsme se také vydaly na několikadenní průzkum okolí

s cílem najít místo prvních českých skautských táborů. Celý tábor byl
završen pokladovkou, na jejímž konci jsme porazily Šerifa a byly
po zásluze odměněny dary od krále Richarda až z daleké Svaté
země.

Zážitkem bezpochyby největším byl ale příjezd opravdu
nečekaného hosta. Jedno páteční odpoledne se na téčku
(křižovatka poblíž tábořiště) zčistajasna zjevily dvě dodávky.
Otevřely se dveře, zaznělo Expecto patronum a my se nestačily
divit svým vlastním očím. Vážně to jsou Jeleni? U nás na táboře?

Bohužel pospíchali, takže jsme si stihli zahrát jenom několik našich
nejoblíbenějších písniček. Na ten den už ale v životě nezapomeneme.

Další velkou novou zkušeností byla celoroční hra, kde jsme si
mohly prožít na vlastní kůži, co tak mohli prožívat skauti za
druhé světové války (téma si holky demokraticky zvolily
na Zakončovací víkendovce). Rozděleny na odbojářské skupiny
jsme škodily nacistickému režimu a pomáhaly potřebným, kde
se dalo. Díky systému tajných schránek jsme komunikovaly
například s vedoucími zavřenými po zrušení Junáka v roce 1940
nebo s vůdci protinacistického odboje. Celá hra byla završena
pochytáním nacistických pohlavárů, kteří se po válce chtěli vyhnout trestu, což se nám nakonec
zdařilo.

Nabyty spoustou zážitků a zkušeností se těšíme na to, co přinese letošní rok.

Veronika „Letty“ Mikulíková

1. dívčí brněnský oddíl
Aves
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1. Dívčí oddíl
Bílovice nad svitavou

Minulý školní rok začal velmi dobře. Naše rádkyně Tkanička, Lískulka, Barča a Věrka úspěšně
dokončily své rádcovské kurzy. V listopadu jsme se vydaly na výlet
za překvapením se skauty z Hostěnic. Byla to velmi chladná podzimní

výprava, ale i přesto jsme si ji moc
užily. Během zimy se Kambalkám
a Sardinkám společně s Tuňáky
podařilo jít poprvé bruslit
do Řícmanic na kluziště. Na jaře
námbyla svěřena chata Zdenka,
která se nachází u Kaprálova
mlýna. Sardinky zde strávily

pracovní víkend a správu chatky si
vzaly na starosti Tkanička s Králíkem.

V dubnu se podařilo Makrelám a Sardinkám probojovat do krajského
kola Svojsíkova závodu, kde se umístily na krásném 3. a 12. místě. Na konci dubna se vedení
vydalo na výjezdní zasedání, které se konalo na chatce Zdence.
Celý víkend diskutovalo o chodu oddílu a nadcházejících
letech. Makrely svůj školní rok zakončily na brněnské
Riviéře, kde prožily poslední skautskou schůzku.

Tábor se nesl v duchu ztroskotaných námořníků na
pustém ostrově, kteří se snažili dostat domů. V průběhu
tábora se do naší křesťanské rodiny přidaly Kája s Luckou,

které byly pokřtěny
v Modlíkovském potoce.
Z tábora jsme přijely plné
radosti a natěšené na nový
skautský školní rok.

Letos se náš oddíl rozrostl o družinku Tresek a do vedení
jsme přibraly dvě nové rádkyně Lískulku a Věrku. Novinku
máme u Sardinek, jelikož se schází jednou za dva týdny a na
schůzkách plánují různé projekty a dobročinné akce ve

spolupráci s Diecézní charitou Brno. Rok 2019/2020 bude plný
zábavy a her, na které se moc těšíme.

Sardinky

13
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1. chlapecký oddíl
Bílovice nad svitavou

Před deseti letymnoho z nás stálo při vzniku oddílu, někteří jako nastávající členové, někteří
jako zakládající vedoucí. Za deset let semnohé změnilo,mnoho lidí nás opustilo, avšak ještě více
přibylo. Tehdy nikdo nepředpokládal, že hrstka dětí scházejících se na bílovické faře se rozroste
ve dva velké oddíly, a stejně tak si dnes nedovedeme představit, co bude za deset, ba ani za pět
let, neboť život oddílu je rychlý a nevyzpytatelný.

Co se týče dnešního fungování, nebyli jsme tento rok svědky
tak závratné změny jako minulý rok, kdy se měnil vůdce
oddílu. Ale stejně se spousta věcí změnila. Na pozice rádců
přibyli tři členové z družiny Tuňáků a přidali se ke družinám
Okouníků a Sleďů. Někteří vedoucí také změnili svoje
působiště. To je ale, co se týče změn v řadách vedení, vše.
I přes tento malý, početní nárůst vedoucích, však nejsme
schopni přijmout všechny, kteří mají o skauting v Bílovicích
zájem.

Není to příliš dlouho, co se na našem stále novém
tábořišti v Rybníce uskutečnil první tábor. Tehdy se vařilo ve

srubu a podmínky byly v porovnání s dnešním stavem tábořiště
řekněme: „provizorní“. Stále se zlepšují možnosti, které nám naše louka nabízí. Minulý rok byla
nejzásadnější asi stavba kuchyně. Nic takového jsme tedy tento rok naštěstí stavět nemuseli. Ale
protože víme, že vždy je co zlepšovat, věnovali jsme se tedy na
táboře výrobě nových stolů a lavic jakožto vybavení do nové
táborové jídelny. Ta však není stálá a stavět se bude každý
rok. Před táborem bylo potřeba nejen postavit jídelnu
a stany, ale pouhá údržba louky si vyžádala hodně času
i sil. Na podzim minulého roku byla totiž louka přeryta
divočáky. Proto patří velké díky každému, kdo před
táborem na některé z brigád vypomohl, neboť díky tomu
proběhl celý tábor hladce a v nadstandardním komfortu.

Nyní máme před sebou celý rok, ve kterém prožijeme
mnoho dobrodružství na výpravách i schůzkách. Těšíme se, že
každý z nás se něco nového naučí a že na příštím táboře před sebouuvidíme plno dalších nových
vlčat a skautů.
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88. Chlapecký Oddíl Brno

Zdravím všechny přátele 88. oddílu!
Jako již každoročně, tak i letos se vracíme s aktuálním přehledem i novinkami ze života

skautů od svatého Augustina.
Letošní rok se nesl ve znamení velkých změn, a to především

personálních. Tou největší bylo dlouho očekávané předání
oddílu do rukou mladšího vedení, konkrétně pak Dominika
„Mozka“ Vojty a Pavla „Býka“ Fischera. Nezbývá, než našim
novým vedoucím popřát do dalších let mnoho úspěchů.

Další změnou je přijetí několika starších členů do řad
mladšího vedení. Věříme, že jejich pomoc přispěje k ještě
efektivnějšímu fungování oddílu.

Oddíl rovněž letos zaznamenal populační „boom“ v řadách
mladšího členstva. Jejich nebývalý počet tak do jisté míry
negativně ovlivnil možnost družin přijímat za dané situace
další.

V uplynulém roce proběhla většina obvyklých akcí a několik
nových, jmenovitě druhý ročník Dne otevřené klubovny, při
němž zúčastnění mohli nahlédnout do fungování oddílu
a klubovny přímo.

Chybět ovšem nesměl ani
letní tábor. Letos se vlčata
a skauti, coby astronauti,
vydali prozkoumávat

vzdálené kouty naší galaxie.
V blízké době se můžeme těšit na vánoční výpravu.

Není náhodou, že její organizace se letos zhostí právě
novopečení vedoucí!

Tímto bych rád poděkoval za pozornost a přátelství,
jemuž se náš oddíl díky Vaší podpoře těší.

Za vedení 88. oddílu

Vojtěch „Forrest“ Tonner

15
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89. Chlapecký Oddíl Brno

Pravidelně se scházíme v naší klubovně na Obilním trhu, kde hrajeme různé hry a rozvíjíme
mnohé dovednosti. Naším posláním je podporovat děti a mladé kluky v jejich růstu, ať už
intelektuálním, fyzickém, sociálním nebo morálním. Proto pořádáme nejrůznější akce –
dobrodružné výpravy, kratší výlety, víkendovky, přespávačky, závody, deskohraní… a konec celého
školního roku završujeme dvoutýdenním táborem.

Náš oddíl je a, vždycky, byl poměrněmalý, to nám ale
umožňuje navázat mezi sebou hlubší pouta a při
programu máme možnost zaměřit se více na
individuální výchovu a rozvoj členů, přizpůsobit
náplň konkrétním účastníkům a zapracovávat do
oddílových činností jejich potřeby, zájmy
a schopnosti. A co víc, protože se všichni známe,
tak na všech našich akcích (na schůzkách, výletech
i letním táboře) vládne velmi přátelská, až
rodinná atmosféra.

Kromě pravidelných schůzek a běžných akcí
pořádáme různé netradiční výpravy. Za zmínku
určitě stojí zimní bruslení, vánoční pečení cukroví
či návštěva Jungle parku. Jsme také hlavními
organizátory skautského cyklistického závodu Zlaté
šlapátko, který

i letos proběhl
1. května a který

je kromě oddílům z našeho střediska každoročně
otevřen i široké skautské veřejnosti.

Vrcholem naší celoroční činnosti bývá letní tábor
a letos tomu nebylo jinak. Letošní celotáborovou
hrou jsme zavítali do starověkého Říma, kde děti
bojovaly proti krutému tyranovi a snažily se
znovuobnovit republiku. Dáváme si záležet na
silných příbězích a atmosféře, scénkách
v propracovaných kostýmech a napínavých závěrech.
Tábořiště máme u Žižkova Pole nedaleko Přibyslavi,
dDva týdny tedy trávíme v krásné přírodě, spíme
v indiánských stanech tee-pee, zpíváme
u plápolajícího ohně, sami si vaříme a užíváme si život
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bez elektřiny, počítačů, tabletů a mobilů. Hrajeme
hry, sportujeme, učíme se, bavíme se a domů se
vracíme se spoustou zážitků. Pokračujeme i ve
spolupráci i se spřáteleným dívčím oddílem
Severek, jeden táborový den jsme k nim přišli
na návštěvu do jejich tábora, kde jsme pro ně
přichystali velkou společnou hru.

Jako každý rok, tak i nadcházející školní
rok přináší spoustu výzev, nápadů, plánů
a náš oddíl se těší, kam až během
následujících měsíců dojdeme a jak moc se
přiblížíme skautským ideálům.

Daniel „Danny“ Navrátil

89. Chlapecký Oddíl Brno
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Vzdělávání ve středisku

Posláním celé naší organizace je výchova v duchu skautských hodnot, která je založena
na práci dobrovolníků a na jejich postupném přebírání zodpovědnosti. Kromě ochoty a nadšení
pro tuto práci, jsou rovněž velmi důležité i znalosti a dovednosti, které jsou k takové činnosti
potřeba. Proto je důležité vzdělávání všech našich vedoucích a rádců (/rádkyň).

Základní výchovnou jednotkou je oddíl, který je členěn do menších výchovných skupin –
družin, které vedou rádcové (/rádkyně). V našem středisku máme 5 dětských oddílů s celkovým
počtem 14 družin. O každou družinu se starají obvykle 2 dobrovolníci – rádci (/rádkyně), či rádce
(/rádkyně) a podrádce (/podrádkyně). Všichni dětem a přípravě programu věnují nemálo času
a to bez nároku na jakoukoliv odměnu. Všichni jsou pro tuto činnost připravováni svými
vedoucími a většina má i absolvovaný nějaký vzdělávací kurz. Těmito kurzy Junák podporuje
a zabezpečuje kvalitní a bezpečnou výchovu dětí ve skautském duchu. Mezi základní vzdělávací
kurzy, které bývají zakončeny zkouškou (pro starší je součástí i písemná absolventská práce), patří:
- Rádcovský kurz – je určen pro (budoucí) rádce (/rádkyně) a jejich zástupce a pomocníky (pro
chlapce a dívky cca 13–15 let).
- Čekatelský kurz – nižší stupeň vzdělání pro (budoucí) vedoucí oddílů a táborů (pro chlapce
a dívky cca 15–18 let).
- Vůdcovský kurz – kvalifikace nutná pro vedoucí oddílů a táborů a podmínkou je předchozí
úspěšné absolvování čekatelského a zdravotnického kurzu. Jde o dosti náročný kurz i následné
zkoušky, kde se dotyčný dozvídá mnohé informace o historii skautingu a jeho cílech, pedagogice,
psychologii, organizaci a práva, metodiky a mnohých dalších oborů.
- Lesní škola – je určena pro vůdce se složenou vůdcovskou zkouškou a dále rozvíjí
a prohlubuje skautské znalosti a dovednosti.
- Zdravotnický kurz – učí zásadám první pomoci a veškerým zdravotnickým dovednostem,
které musí znát táborový zdravotník. Kurzy jsou srovnatelné s kurzy pořádanými Červeným
křížem či zdravotnickými školami a taktéž mají akreditaci ministerstva zdravotnictví. Jde o 40-ti
hodinový kurz zakončený náročnou zkouškou.
Následně je vydán zdravotnický průkaz,
který opravňuje držitele zastávat na
našich akcích (např. táborech) funkci
zdravotníka. Tento průkaz platí ale pouze
4 roky a následně je třeba absolvovat
doškolovací 8 hodinový kurz.

Toto je výčet základních a nejběžnějších
vzdělávacích akcí. Mimo ně probíhají i další
školení a vzdělávací akce, různě tematicky
orientovaná s různou dobou trvání.
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Vzdělávání ve středisku

Téměř každý, kdo v našem středisku pracuje s dětmi, absolvoval a nebo se nyní účastní
rádcovského kurzu. Všechny naše oddíly i tábory vedou plně kvalifikovaní(/é) vedoucí. Snažíme se
ale i nadále postupně vzdělávat. Středisko samotné vzdělávání svých členů podporuje i finančně

(hradí 100% výši účastnického poplatku
do 2 000 Kč za osobu za rok). V tomto
přístupu chceme i nadále pokračovat.
Jakékoliv kurzy a skautské akce mimo
oddíl jsou pro všechny rádce i vedoucí
velkým přínosem a zlepšují i činnost
oddílu a péči o svěřené děti. Vzdělávání
našich členů a také jejich další osobní
růst považujeme za velmi důležitý.
Budeme tedy vděční, když s námi budou
rodiče spolupracovat a podpoří toto
snažení u svých dětí.

Kromě vzdělávání středisko podporuje i výchovné akce většího rozsahu a spolupráci mezi
oddíly. V letošním roce jsme opět prožili tradiční hru po Brně – Brkolo a pro rádce a vedoucí
náročnější hru Drkolo. Také se uskutečnila středisková drakiáda a pro činovníky jsme loni
v prosinci uspořádali i neformální předvánoční setkání, které plánujeme i letos.



20

Šéfredaktor
Jarmila Vlachová

Korektura
Martin Novák

Autoři textů
Pavel Kulhánek, Václav Chvíla, Martin Novák,

Veronika Mikulíková, Daniel Navrátil,
Jakub Kulhánek, družinka Sardinek,

Vojtěch Toner

Grafická úprava
Martin Slováček

Vydalo
středisko AXINIT

2019

Bulletin 2019



21



c

2019


